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Wprawdzie nie jest to jeszcze 
wojna, lecz już niedługo rozpocz-
nie się sądowa batalia pomiędzy 
gminą miejską i wiejską Wałcz. 
Miasto żąda, aby Urząd Gminy 
zapłacił za dzieci z terenu gminy, 
uczęszczające do wałeckich nie-
publicznych przedszkoli, kwotę 
zgodną z uchwałą RG, natomiast 
wójt uważa, że może zapłacić tylko 
tyle, na ile miejscy rajcy wyrazili 
w uchwale RM.

Ustawa o systemie oświaty nakazuje, aby 
dotacja na każde dziecko uczęszczającego 
do niepublicznego przedszkola wynosiła od 
75 do 100% dotacji przyznanej na dzieci 
w placówkach prowadzonych przez gmi-
nę. Decyzję o wysokości przyznawanych 
środków w formie uchwały podejmowały 
gminne rady. W przypadku wałeckich sa-
morządów pies jest pogrzebany w różnych 
uchwałach obu rad.

Wałeccy radni uchwalili, że dzieci w nie-
publicznych placówkach otrzymają 75% 
dotację, natomiast gminni ustalili wysokość 
dotacji na poziomie 100%. Dlatego gmi-
na miejska zwróciła się do Urzędu Gminy 
o zapłatę zaległych 25%, na co nie wyrażają 
zgody gminni urzędnicy. Odbyły się nego-
cjacje, lecz nie przyniosły rozstrzygnięcia 
i 21 listopada miasto złożyło w sądzie pozew 
o zapłatę 29 380 złotych zaległych opłat.

- Chodzi o różne zapisy w uchwałach obu 
rad - przybliżyła problem sekretarz gminy 
Wałcz Joanna Mackiewicz. - Za dzieci z te-
renu gminy, które uczęszczają do miejskich 
placówek, zwracamy miastu kwotę dotacji 
zgodną z uchwałą RM. Jednak miejscy rad-
ni uważają, że powinniśmy się rozliczać 
zgodnie z uchwałą RG, co jest dla nas nie 
do przyjęcia. Nawet jeżeli dopłacimy żądaną 
kwotę, nie mamy pewności, że trafi ona do 
przedszkoli i być  może zostanie wykorzy-
stana w innym celu. Nie godzimy się z taką 
interpretacją. Odbyły się dwa spotkania 
w obecności radców prawnych, każda ze 
stron przedstawiła swoje racje, jednak nie 
doszło do porozumienia. Nie może być tak, 
że jedna gmina będzie w ten sposób zarabiać 
na drugiej. Smaczku sprawie dodaje fakt, że 
do przedszkola niepublicznego w gminie 
uczęszczają również dzieci z miasta i my 

nie zwracamy się o wyrównanie dopłat do 
wysokości obowiązujących w naszej gminie. 
Mamy podpisane podobne porozumienia 
w tej kwestii z samorządami z Jastrowia 
czy Szydłowa, które przyznają niższe niż 
my dotacje, lecz nikt nie zwraca się do nas 
o wypłatę wyrównania.

W związku z tym sporem, aby zabez-
pieczyć interesy finansowe gminy, radni na 
ostatniej sesji Rady Gminy zmienili uchwałę 
i obniżyli dotację do 75%. Jeżeli sąd uzna 
racje miasta, radni nie chcą, aby roszczenia 
rosły nadal. Ponadto wójt zwrócił się rów-
nież do Ministerstwa Edukacji Narodowej 
w sprawie stosowania art. 90 ust. 2c Ustawy 
o systemie oświaty i otrzymał odpowiedź, 
że zmiana tego przepisu nie jest planowana 
i należy go stosować w obecnym brzmieniu.

Samorządowy
 spór
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Pułapka
Czasami mam wraże-

nie, że wszędzie czyhają 
na nas pułapki. Gdy 
odbieram telefon i nie do 
końca znam numer, to 
zaraz myślę, czy dzwoni 
ktoś z ofertą specjalnie 
przygotowaną dla mnie 
(dzieje się to codziennie 
i coraz bardziej zaczyna 
mnie irytować) osoba po 
drugiej stronie będzie 
próbowała mnie zma-
nipulować. Najgorsze 
jest to, że dzwonią coraz 
słabsi telemarketerzy 
i rozmowy z nimi nie 
można zaliczyć do dia-

logu intelektualnego jako 
przerywnika w pracy. Wcho-
dząc do sklepu bez listy 
spisanych zakupów narażam 
się na to, że będę musiał 
więcej towaru dźwigać do 
samochodu. Powoli oka-
zuje się, że więcej wydaję 
niż zarabiam, a to wszystko 
przez pułapki. Jeśli ktoś 
z was uważa, że nie ulega 
pułapkom w sklepach, to 
wystarczy zrobić sobie test 
Kahnemana. Proste zada-
nie: kij i piłka bejsbolowa 
w komplecie kosztuje dolara 
i dziesięć centów. Kij jest 
droższy od piłki o jednego 
dolara, zatem ile kosztuje 
piłka? Jeśli uważasz, że piłka 
kosztuje dziesięć centów, to 
tak jak  grubo ponad 90% 
społeczeństwa jesteś po-
datny na pułapki i potrafisz 
przepłacić za piłkę dwa razy 
więcej niż powinieneś. 

Zastanawiałem się, po co 
jest robiona reforma oświa-
ty. Oczywiście nic nie mam 

przeciwko, tylko szukałem 
sensu i celu, o którym się 
nie mówi. Tutaj na pewno 
jest jakaś pułapka. Może 
chodzi o to, że dzięki 
reformie można zredu-
kować liczbę nauczycieli 
w szkołach pod pretekstem 
reformy?  W końcu demo-
grafii się nie oszuka. Inną 
pułapką jest 500+ i to przy-
pomina pułapki zastawiane 
przez Robin Hooda  albo 
Janosika, którzy grabili bo-
gatych, żeby dać biednym. 
W programie 500+ na razie 
daje się prawie wszystkim 
(choć niekoniecznie), więc 
jest jeszcze jakieś źródło 
po drugiej stronie, jakaś 
pułapka, o której nie wiem, 
ale pewnie się wkrótce 
wszyscy dowiemy. Byle nie 
za późno, bo w  zabawach 
w pułapki bezpieczniej 
jest, kiedy reguły zabawy 
zna przynajmniej jedna 
ze stron.

Piotr Kurzyna

- Nasze roszczenia są oparte na przepisach zawartych 
w art. 90 ust. 2c Ustawy o systemie oświaty - przeko-
nuje wiceburmistrz Wałcza Joanna Rychlik-Łukasie-
wicz. - Chodzi o wysokość wskaźnika procentowego 
na potrzeby dotowania niepublicznych przedszkoli. 
Zgodnie z uchwałą RG ten wskaźnik wynosi 100% 
i tyle gmina powinna zwracać za dzieci ze swojego 
terenu, uczęszczające do miejskich placówek. Pieniądze 
zasilą budżet miasta i te środki zostaną wykorzystane 
na funkcjonowanie przedszkoli w mieście. Natomiast 
miasto dopłaca do dzieci z Wałcza, uczęszczających 
do niepublicznych przedszkoli na terenie gminy 75%, 
zgodnie ze wskaźnikiem procentowym przyjętym 
w uchwale RM. Rzeczywiście w rzeczonej sprawie 
odbyły się dwa spotkania. Pierwsze w obecności rad-
ców prawnych i osób odpowiedzialnych za oświatę. 
Nie doszło do porozumienia, a radca prawny gminy 
wiejskiej Wałcz zaproponował wystąpienie na drogę 
sądową. Ponadto burmistrz Bogusława Towalewska 

spotkała się z wójtem Janem Matuszewskim i to wójt 
podtrzymał stanowisko, że sąd powinien rozstrzygnąć 
spór. Podkreślam, że gmina miejska nie chce zarobić 
kosztem gminy wiejskiej, lecz postępuje zgodnie 
zapisem ustawy.

Wiemy, że burmistrz co najmniej trzykrotnie roz-
mawiała z wójtem o tej sprawie, a co miesiąc UM 
wysyłał pismo z wezwaniem pokrycia kosztów dotacji 
w całości. Miasto próbowało polubownie rozwiązać 
spór, wskazując jednocześnie, iż oba samorządy mogą 
się skontaktować w celu pozasądowego rozwiązania 
i wypracowania ugody obejmującej warunki spłaty 
zadłużenia. Nic z tego nie wyszło i dlatego sprawa 
trafiła na wokandę.

Pikanterii dodaje fakt, że burmistrz B. Towalewska 
i wójt J. Matuszewski należą do jednej politycznej 
opcji... 

Adwersarze zupełnie inaczej interpretują przepi-
sy, a czytając tekst przywoływanego  art. 90 ust. 2c 
Ustawy, należy stwierdzić, że bez pomocy sądu raczej 
się nie obejdzie.

piotr

Samorządow spór
Dokończenie ze str.1
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OFERTA PRACY
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OGŁOSZENIA DROBNE

PRACA

99 gr za słowo
 zgłoszenia osobiście w redakcji! 

Zapraszamy do redakcji
 Extra Wałcz, 

ul. Bankowa 2, Wałcz

59 gr za słowo
 zgłoszenia osobiście w redakcji! 

LOKALE, 
NIERUCHOMOŚCI:
71/6/72] Wynajmę sklep na 
ul. Kilińszczaków. 
tel.  67 258 26 84

Sprzedam nowe bezczynszowe 
mieszkanie, 40 m2, 3150zł/m2
tel. 882 09 36 40

Sprzedam dwa mieszkania. Jedno 
bezczynszowe, własnościowe. Dru-
gie bezczynszowe po częściowym 
remoncie.
tel. 67 387 32 17 
kom. 608 79 72 24

Wynajmę lokal
tel.  725 929 462

Do wynajęcia pokój z kuchnią i ła-
zienką tel. 796 930 103

Sprzedam dom w Wałczu 100m2  z 
działką 600m2 166.000zł cena do 
negocjacji
tel. 507 982 149

4 osobowe pokoje do wynajecia 
tel. 790 386 813 , 602 187 624

Sprzedam lub wynajmę nierucho-
mość po Centrali nasiennej - pięcio-
-kondygnacyjna
Media: energia elektryczna, gaz, 
woda, kanalizacja
Działka położona przy drodze kra-
jowej  nr.10
tel.   668 208 135

Sprzedam ziemię rolną 121 ha, gmi-
na Człopa.
tel,.501 871 707

Sprzedam mieszkanie 2-pokojowe 
na Dolnym Mieście, parter i ogró-
dek. Ogrzewanie ryczałtowe.
Tel. kontaktowy: 663 681 666

Sprzedam mieszkanie 57m2 w cen-
trum Wałcza. 
Tel.535 883 873.

Sprzedawca w saloniku prasowym. 
Wymagane doświadczenie w han-
dlu. CV: edytawalcz@wp.pl

Zatrudnię pracownika do sprzedaży 
w małej gastronomi w Wałczu. CV 
wraz ze zdjęciem na email. 
machowscy84@wp.pl

Praca w Holandii dla kobiet, męż-
czyzn i młodzieży. Wyjazdy od za-
raz, zatrudnienie głównie w sektorze 
ogrodniczym. Posiadamy też z inne 
oferty dla osób z doświadczeniem w 
pracy za granicą.
Kontakt: Wałcz , Kościuszki 12A,
tel. 67-2584108, lic. 4933

Praca dla tłumacza/ki J. niemieckie-
go, tłumaczenia maili,treści oraz roz-
mowy.Umowa o prace, cały etat. tel.
kontakt: biuro@e-hermer.pl

Zatrudnimy Kucharkę 
tel. 600 279 932

Wspólnota Mieszkaniowa przy ul. 
Kolejowej 4 w Wałczu, poszukuje 
wykonawcy na wymianę pokrycia 
dachowego budynku na blachoda-
chówkę wraz z wymianą obróbek 
blacharskich, rynien, rur spusto-
wych. Propozycje proszę składać 
pod nr tel. 507 038 118

Opieka nad seniorami- praca w 
Niemczech, leganie, na umowę 
atrakcyjne wynagrodzenie i bonusy 
za wyjazd świąteczny. Promedica24 
tel. 514 781 838.

Praca dla dietetyka- Centrum Diete-
tyczne NaturHouse .CV proszę skła-
dać na adres Bydgoska 21a/2 Wałcz
tel: 603 035 788

RÓŻNE:
[80/6/75] Remonty, wykańczanie 
mieszkań. tel. 739 531 694

GOTÓWKA NA DOWOLNY CEL ZA-
DZWOŃ 882 069 266

 [85/2/213] Usługi ogólnobudowla-
ne, remonty mieszkań. 
tel. 662 332 515

Ocieplanie budynków, 
tel. 881 507 760

[79/10/12]  BIURO MATRYMONIAL-
NE „Dana”.
tel. 695 06 20 20

 79/12/11]  NIEMIECKI Z SUKCESEM. 
Nauka, korepetycje, niemiecki dla 
opiekunek, tłumaczenia zwykłe, 
matura.
tel. 726 173 057

 Zatrudnię pracownika budowlane-
go na stałe
tel. 694 159 907

Niemiecki z sukcesem zmiana 
numeru na: Tel: 519 136 277

Remonty wykończenia wnętrz 
tel. 504 160 153

Wynajem pokoi tel. 888 108 966

Sprzedam duża działkę 3500 m2 
w tym 500 m2 budowlanej, Nowe 
Morzyce, 140 tys do negocjacji. 
tel. 693 424 150

Do wynajęcia mieszkanie 2 po-
kojowe na dolnym mieście po 15 
grudnia. tel: 601 401 958

Kupię mieszkanie 2 pokojowe 
może być ewentualnie do remontu 
tel: 608 631 285

Sprzedam mieszkanie 2 pokojowe 
I piętro.
tel: 609 833 120

Sprzedam mieszkanie 2 pokojowe, 
Zatorze I, parter. 
tel. 609618027

Sprzedam duża działkę 3500 m2 
w tym 500 m2 budowlanej, Nowe 
Morzyce, 140 tys do negocjacji.
 Tel. 693 424 150

Sprzedam króliki 
tel: 67 250 94 71

Sprzedam skamieliny  zwierząt, sta-
rocie, powojenne radio z anteną. 
tel. 691588828
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Już za kilka dni w Wałczu i okolicach pojawi się Modny 
Magazyn. Znajdziecie w nim podzielone na dwa obsza-
ry informacje o modzie, urodzie i stylu życia. Te globalne 
pomogą Wam trzymać rękę na pulsie, a te lokalne ułatwią 
komunikację między usługodawcami i konsumentami z po-
wiatu wałeckiego. Modny Magazyn będzie trafiał w Wasze 
ręce co kwartał, dostępny także online. Wersja papierowa 
jest bezpłatna, tak aby dostęp do modnych tematów był jak 
najbardziej ułatwiony. To pionierski projekt na rynku praso-
wym w dobie upadającej prasy płatnej!

Dzięki Modnemu Magazynowi przedsiębiorcy mogą sku-
teczniej promować swoją działalność, a osoby korzystające 
z ich usług szybciej dowiedzą się, jakie możliwości oferuje 
lokalny rynek. Dla ludzi, którzy chcą być na bieżąco z modą, 
także tą lokalną, to lektura obowiązkowa. Modny Magazyn 
pomoże Wam prowadzić zdrowy i świadomy tryb życia, 
ubrać się ze stylem i zrobić świetne zakupy. A przy okazji 
czytać o tym, czego nie znajdziecie nigdzie indziej. W tym 
numerze między innymi wywiad z Tomaszem Jacykowem!

Wydawcą magazynu jest Agencja 3 Głowy Prodakszyn. Po-
szukujemy osób chętnych do współpracy. Chcesz zareklamo-
wać swoją działalność, a może prowadzisz bloga związanego 
z tematyką Magazynu? Napisz lub zadzwoń koniecznie – to 
Twoja szansa!
biuro@studioextra.pl 
tel. 67 387 42 43

Katarzyna Rubak, Redaktor Naczelna

Najmodniejszy magazyn w regionie

OGŁOSZENIE
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Józef Adam Mazurkiewicz
Edward Nalewajko
Kazimierz  Stefan Kędzior
Kazimierz Stasiorowski
Gabriela Gostyńska

Tomasz Janiszewski
Kornelia Róża Różycka

List do redakcji 

List do redakcji 

W wieku 94 lat zmarł w Warszawie Edward 
Serednicki, w latach sześćdziesiątych sekretarz 
generalny  Polskiego Związku Kajakowego, 
a następnie wiceprezes i prezes tego związku 
sportowego. W tym też czasie, kiedy  w Ośrod-
ku Przygotowań Olimpijskich na  Bukowinie  
trenowali  zawodnicy klubów kajakowych, 
a zwłaszcza kadry narodowej, bywał  tam czę-
stym gościem.  Tak się złożyło, iż ówczesny  
dyrektor Ośrodka Przygotowań Olimpijskich 
w Wałczu Piotr Madziński,  Przewodniczący  
Powiatowego Komitetu Kultury Fizycznej 
i Sportu Roman Subel  oraz Zygmunt Boboryk 
prezes KS Orzeł, widząc duże zainteresowanie 
młodzieży z Wałcza kajakarstwem wyczy-
nowym, zastanawiali się  nad powołaniem  
w klubie  sekcji kajakowej.  Edward Serednicki 
poparł ich zamiary, podpowiadając ściągnię-
cie ze Szczecina do Wałcza znanego trenera, 
uczestnika  Olimpiady w Londynie w roku 
1948 Mariana Matłoki, którego też osobiście 
do przyjazdu do Wałcza w roku 1964 namówił. 
Dzięki Edwardowi  Serednickiemu  pierwsi za-

Długi czas siedziałem spokojnie i nie re-
agowałem na te wszystkie zaczepki kierowane 
w moją stronę. Jednak nie będę dłużej tolerował 
nieustannego ataku politycznego, jaki jest kiero-
wany z każdej strony w kierunku mojej osoby. 
Sprawa jest bardzo prosta. Poruszam sprawy, 
które dla moich politycznych przeciwników 
są niewygodne. Natomiast oni zwyczajnie nie 
mają stylu oraz klasy, aby uderzyć się w pierś 
i wziąć się do roboty, więc mówią i wypisują do 
mieszkańców na mój temat głupoty. Ataków na 
moją osobę jest wiele z każdej strony. To powin-
no dać nam wszystkim do myślenia jak władza 
i jej otwarci lub ukryci polityczni poplecznicy 
reagują, gdy ktoś chce zmian, działając na rzecz 
naszego regionu. Sprawa jest bardzo prosta, dla 
nich jest to niewygodne, bo trzeba wziąć się do 
roboty. Te polityczne reakcje z ich strony to także 
zwyczajny obraz obawy utraty władzy oraz ist-
niejącego od wielu lat, układu politycznego, który 
jest dla naszego regionu bardzo niekorzystny, 
ponieważ hamuje jego rozwój. Wojtek Kulesza 
tak jak inni, którzy mnie atakują, zwyczajnie się 
ośmiesza. Napisał list do redakcji Extra Wałcz, 
w którym wskazuje, że jako radny psuje opinię 
Rady Miasta Wałcz. Obecnie tak jest w naszej 
lokalnej polityce, że gdy ktoś jest zbyt ambitny, 
aktywny, ma więcej do powiedzenia to jest nie-
wygodny. Zamiast wspierać ludzi, podstawiacie 
im nogi i próbujecie każdego sprowadzić do 
podłogi. Niestety, nie ze mną te wasze poli-
tyczne numery. Lepiej się zabierzcie do roboty, 
bo w nadchodzących wyborach będziecie mieli 

Pro memoria

Panie Kulesza ! Pan się nie ośmiesza ...

poważne kłopoty. Panu Kuleszy komunikuję: to nie 
pan na mnie głosuje, więc niech pan medialnie głupot 
nie eksponuje. Próbujecie mi z każdej strony przypiąć 
różne łatki i mnie dyskredytować, aby mnie z polityki 
wyeliminować, ale to się wam nie uda. W przeciwień-
stwie do was potrafię czynić cuda. Wy nie wiadomo, 
kogo udajecie, a ja jestem sobą. Mam swój smak jak 
Prince Polo, które reklamuje Czesław Mozil. Mój smak 
to smak zmian oraz sukcesu. Wy go zwyczajnie nie 
macie. Wciska pan ludziom, tak jak i inni moi poli-
tyczni przeciwnicy, zwyczajne głupoty np. „że radny 
się promuję”. Może tym pana zszokuję. Gdy już coś 
promuję, to nasz region i uzdolnionych ludzi, których 
warto w ogólnopolskich mediach pokazywać. Pan tego 
nigdy nie zrobi, tak jak i wielu innych rzeczy, bo pan 
zwyczajnie nie zna się na rzeczy i nich pan temu nie 
przeczy. W przeciwieństwie do pana dla regionu robię 
tyle, że pan jest daleko za mną w tyle. Pana sztuczne 
poparcie dla mojej osoby, mnie nie interesuje. Wcale 
go nie oczekuję i nie potrzebuję. W moim okręgu 
wyborczym na siedmiu kandydatów otrzymałem od 
wyborców prawie 50% głosów w stosunku do pozo-
stałych sześciu kandydatów. Także pana politycznego 
kolegi, który był radnym, a nic dla nas nie robił. Pan 
o moim wyniku nie zdecydował. Pan się ośmiesza 
panie Kulesza. Tym bardziej, że moje poparcie rośnie, 
a takich jak pan zwyczajnie maleje, bo region dojrzewa 
i zmian oczekuje, których pan w przeciwieństwie do 
mnie nigdy tu ludziom nie zagwarantuje.

Adrian Zalewski

Pisownia oryginalna

wodnicy mogli korzystać ze sprzętu kajakowego kadry 
PZK, jednocześnie udostępnił sekcji lokum na terenie 
OPO.  Takie były początki  kajakarstwa wyczynowego 
w Wałczu, które  wychowało wielu olimpijczyków, 
medalistów mistrzostw świata, Europy i Polski. Edward 
Serednicki  ustawicznie wspierał rozwój kajakarstwa 
w Wałczu, czego wyrazem było poparcie dla  budowy  
toru kajakowego i dla przyznania OPO  organizacji 
w 1974 roku Mistrzostw Świata Juniorów. Podziwiał 
i cieszył się z budowy nowoczesnej przystani  i  sie-
dziby  klubu w obiekcie ówczesnego Powiatowego 
Ośrodka Sportu i Rekreacji nad jeziorem Raduń oraz ze 
wszystkich osiągnięć sportowych kajakarzy z Wałcza. 

W pogrzebie, który odbył się 28 listopada 2016 
r. w Warszawie uczestniczył olimpijczyk Grzegorz 
Kołtan, składając wiązankę kwiatów z napisem „Wie-
loletniemu przyjacielowi kajakarstwa w Wałczu - za-
wodnicy, działacze i Zarząd WTS Orzeł w Wałczu”.

Jarogniew Skrzypczak
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Do zdarzenia doszło przed 
godziną 6 rano między Wałczem 
a Człopą. Jak wynika ze wstęp-
nych ustaleń policjantów na pro-
stym odcinku drogi zderzył się 
vw sharan z jadącą z przeciwnego 
kierunku scanią. W wyniku zderze-
nia pojazdów śmierć na miejscu 
poniósł 44-letni kierujący shara-
nem, mieszkaniec województwa 
pomorskiego. Kierujący ciężarów-
ką był trzeźwy, nie doznał żadnych 
obrażeń. Droga była przez kilka 
godzin zablokowana.

Policjanci apelują do kierowców 
o ostrożną jazdę.

- Jeśli mgła jest gęsta, powin-
niśmy zadać sobie fundamentalne 
pytanie, aktualne zawsze, gdy wa-
runki na drodze się pogarszają, czy 

Zderzenie we mgle
23 listopada na drodze krajowej nr 22 ciężarówka 

zderzyła się z osobówką. Kierowca volkswagena sharana 
zginął na miejscu.

koniecznie musimy teraz wyjeż-
dżać - mówi rzecznik KPP mł. 
asp. Beata Budzyń. - Natomiast 
jeśli „mleko” zaskoczyło nas 
w trasie, może jest sens zatrzy-
mać się na kawę na stacji ben-
zynowej i poczekać, aż warunki 
się poprawią?

Jeśli nie mamy wyjścia i mu-
simy wyruszyć w drogę, oto 
kilka wskazówek, jak odbyć tę 
podróż bezpieczniej. Przepisy 
ruchu drogowego mówią:

- Kierujący pojazdem może 
używać sygnału dźwiękowego 
lub świetlnego w razie gdy za-
chodzi konieczność ostrzeżenia 
o niebezpieczeństwie.

- Kierujący pojazdem obowią-
zany jest włączyć światła mijania 

lub przeciwmgłowe przednie 
lub oba światła jednocześnie. 
b) poza obszarem zabudowa-
nym podczas mgły, kierujący 
jest zobowiązany dawać krót-
kotrwałe sygnały dźwiękowe 
w czasie wyprzedzania lub 
omijania

- Kierujący pojazdem może 
używać świateł przeciwmgło-
wych, jeżeli zmniejszona 
przejrzystość powietrza ogra-
nicza widoczność na odległość 
mniejszą niż 50 m. W razie po-
prawy widoczności kierujący 
pojazdem obowiązany jest nie-
zwłocznie wyłączyć te światła. 
Przepisy nakładają więc na nas 
obowiązek uczynienia naszego 
pojazdu jak najlepiej widocz-
nym w trudnych warunkach 
atmosferycznych, a jeśli jest 
taka konieczność - również jak 
najlepiej słyszalnym.

Oprac. mk
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W sali Ośrodka Kultury pielęgniarki mierzyły poziom cukru i ciśnie-
nie, seniorzy mogli również skorzystać z konsultacji z lekarzem chorób 
wewnętrznych i reumatologiem Robertem Sokołowskim. Prelekcję na 
temat zdrowego żywienia wygłosiła dietetyczka Patrycja Sankowska. 
O bezpieczeństwie seniorów mówiły natomiast mirosławieckie policjantki 
Elżbieta Nuszkiewicz i Ewa Kołodziejczyk. 

Później seniorzy mogli skorzystać z zajęć ruchowych poprowadzonych 
przez Joannę Jońską. Największym atrakcją dnia okazała się biesiada 
z zespołem Biesiadny Ansambl Rozrywkowy. Jednym z punktów im-
prezy było uroczyste pożegnanie „Mirosławiaków”, którzy od ponad 30 
lat reprezentowali swoje miasto na folklorystyczno-muzycznej scenie 
w całej Polsce. 

Oprac. AK

Na początku radni minutą ciszy 
uczcili pamięć zmarłego byłego 
radnego z Karsiboru Henryka Mes-
lina, który pełnił tę funkcję w ka-
dencjach 1998-2002 i 2002-2006. 

W dalszej części obrad radni 
jednogłośnie przegłosowali uchwa-
łę w sprawie przyjęcia rocznego 
programu współpracy gminy z or-
ganizacjami pozarządowymi na 
2017 rok. Na ten cel w budżecie 
gminy zabezpieczono 300 tys. zł. 
Również pozytywnie i bez uwag 
zaopiniowano plan pracy Gmin-
nej Biblioteki Publicznej na przy-
szły rok.

Przy trzech głosach wstrzymują-
cych radni przegłosowali uchwałę 
w sprawie określenia wysokości 
stawek podatku od środków trans-
portowych na 2017 rok. Głoso-

Dzień dla seniorów
25 listopada w ramach Ogólnopolskiego Dnia Seniora 

starsi mieszkańcy Mirosławca mogli zdobyć informacje 
na temat zdrowego stylu życia, bezpieczeństwa, zbadać 
ciśnienie, zmierzyć cukier, a nawet odbyć konsultację 
z lekarzem. 

Szybkie obrady
Sprawnie przebiegła sesja Rady Gminy Wałcz, która odbyła się 24 listopada. Większość 

uchwał przegłosowano jednogłośnie.
Dzieciaki z placówek wałeckich 

i z terenu gminy Wałcz obejrza-
ły pięć odcinków przygód Misia 
Uszatka; w tym dniu rozstrzygnięto 
także konkurs plastyczny „Mój ulu-
biony mis”, w którym udział wzię-
ło 160 uczestników z 13 placówek. 
W kategorii przedszkolaków zwy-

Pluszowe święto
Z okazji Dnia Pluszowego Misia 25 listopada w Wałec-

kim Centrum Kultury zorganizowano zabawy dla przed-
szkolaków i najmłodszych uczniów.

wanie nad projektem tej uchwały 
miało odbyć się podczas sesji 
październikowej, ale zrezygno-
wano w związku z rozważaniem 
możliwości obniżenia stawek tego 
podatku. Ostatecznie pozostał on 
w niezmienionej wysokości. Jedno-
głośnie natomiast przegłosowano 
uchwały w sprawie przyznawania, 
rozliczania i kontroli dotacji dla 
placówek niepublicznych, w spra-
wie zmian w budżecie oraz w spra-
wie zmiany Wieloletniej Prognozy 
Finansowej na lata 2016-2019.

W interpelacjach radni najczę-
ściej pytali o remonty dróg i po-
boczy oraz o świetlice wiejskie, 
których działalność w ostatnim 
okresie znacznie przycichła. Za-
stępca wójta Paweł Kosmalski 
odpowiedział, że jest to związane 

m.in. z zakończeniem realizacji 
różnych programów. Przewodni-
cząca Komisji Budżetu, Rozwo-
ju Gospodarczego i Gospodarki 
Komunalnej Bogusława Wojdy-
ła zwróciła uwagę na problem 
z oświetleniem miejscowości. 
Każdego roku przybywa wnio-
sków, a procedura montowania 
nowych lamp zajmuje wiele czasu, 
w związku z czym zaplanowano, 
aby większości nowego oświetlenia 
to były np. lampy solarne. W przy-
szłym roku, na podstawie wnio-
sków wpływających w tej sprawie 
do budżetu, zostanie opracowany 
harmonogram inwestycji do reali-
zacji na najbliższe lata.

k

ciężyła Ida Krasowska z Wałcza, 
w kategorii kl. I-III Filip Białas 
z Tuczna, a w kategorii kl. IV-VI 
Adam Huba z Różewa. Koordyna-
torami konkursu były: bibliotekarz 
Kamila Radecka i starszy instruktor 
WCK Marta Kawczyńska.

k

REKLAMA
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Nic dobrego
Sesje Rady Miejskiej nadal rozczarowują i nic nie wskazu-

je na to, żeby w najbliższej przyszłości było lepiej. Zamiast 
spokojnej i rzeczowej dyskusji oraz rozmów na argumenty, 
coraz częściej pojawiają się personalne ataki. Nie wiadomo 
już czy płakać, czy się śmiać.

Obrady w miniony wtorek były 
kontynuacją przerwanej tydzień 
wcześniej sesji. Radni mieli prze-
głosować tylko dwa „zaległe” pro-
jekty uchwał: zmiany w budżecie 
oraz zmiany wieloletniej prognozy 
finansowej miasta na lata 2016 - 
2022. Pierwszy projekt nie był 
dyskutowany (przeszedł tak jak 
drugi większością głosów). Nad 
drugim punktem rozgorzała już 
dyskusja. Sprowokował ją wice-
przewodniczący RM Stanisław 
Sobolewski, którego słowa obu-
rzyły kierownictwo ratusza. Głowa 
miasta zwróciła  też uwagę prze-
wodniczącemu RM Zdzisławowi 
Ryderowi, że ten stosuje dwie 
miary: inną w stosunku do rad-
nych (łagodniejszą) i inną (bardziej 
rygorystyczną) do władz miasta. 
Burmistrz prosiła przewodniczą-

cego, aby w tym względzie upo-
rządkował sesję i nie pozwalał jej 
obrażać. Chodzi tu przede wszyst-
kim o niektóre wystąpienia radne-
go Adriana Zalewskiego. Jedne 
z nich B. Towalewska uznała za 
bełkot, a inne za skandaliczne. 
Jednak za każdym razem, gdy Z. 
Ryder odbierał lub nie udzielał 
głosu A. Zalewskiemu, ten często 
nie reagował. W wyniku czego 
pojawiały się przekrzykiwania 
i chaos. Wiceburmistrz Joanna 
Rychlik-Łukasiewicz stwierdziła, 
że radny w tematach dotyczących 
szkolnictwa wykazuje się głęboką 
niewiedzą. Zarzuty kierownictwa 
Urzędu Miasta pod adresem A. 
Zalewskiego wzbudziły jego go-
rący sprzeciw. A. Zalewski miał 
do burmistrza też pretensje, że nie 
jest rozumiany, odpowiedzi na jego 

pytania są nieprecyzyjne i domagał 
się więcej szczegółów. B. Towa-
lewska wyjawiła, że urząd nie bę-
dzie już radnemu odpowiadał, ale 
pozostałym radnym i wszystkim 
mieszkańcom już tak.

Obrady przed końcem były już 
zupełnie niemerytoryczne i trze-

ba zauważyć, że do tej pory takie 
osobiste wycieczki nie miały na 
sesjach miejsca. Radna Halina 
Kuch zauważyła, że radny A. Za-
lewski podczas sesji Rady Miasta 
„się podnieca”. Radny przewrot-
nie zapytał radnej „co wie o jego 
seksualności?”. Pytanie zostało 

bez odpowiedzi. H. Kuch zapropo-
nowała także, żeby podczas obrad 
na sali posiedzeń był obecny straż-
nik miejski, co by miało pomóc 
w sprawnym prowadzeniu posie-
dzeń. Radny A. Zalewski dodał, 
że przydałby się też seksuolog… 

mk

REKLAMA

Cechy psychofizyczne
Wzrost: pies co najmniej 70 cm, 

suka co najmniej 65cm; masa ciała: 
55-100 kg. Obecnie ten olbrzym 
nie pracuje już w górach, ponie-
waż został zdystansowany przez 
owczarki niemieckie i labradory, 
osiągające lepsze wyniki. Cechuje 
go ogromna siła fizyczna, spokój, 
rozwaga, łagodność, uczuciowość, 
przywiązanie do opiekuna i wła-
snego terytorium, wierność. Ma 
umiarkowany instynkt obronny, 
choć czasami spotyka się agresyw-
ne egzemplarze, ale jest to raczej 
rzadkie zjawisko.

Przeznaczenie
Wydaje się, że jego rola psa la-

winowego została bezpowrotnie 
zakończona. Obecnie w zdecydo-
wanej większości przypadków jest 
trzymany jako pies rodzinny. Jeśli 
trafimy na psa agresywnego, mo-
żemy z powodzeniem wykorzystać 
go do obrony i stróżowania. Jednak 
wszystko zależy tu od przypadku, 
więc jeśli ktoś chce mieć pewnego 
obrońcę i stróża powinien rozejrzeć 
się za inną rasą. Raczej będzie on 
przydatny amatorowi, który celuje 
w dużych i łagodnych zwierzętach. 
Jeśli chcemy mieć w domu dużego 
i łagodnego czworonoga, należy 
przed sprowadzeniem do domu 

sprawdzić u hodowcy jego cechy 
psychiczne, wówczas będziemy 
mieli pewność, czy nie trafiliśmy 
na osobnika z natury agresywnego. 

Musimy zabrać go w wieku 
7-8 tygodni i od razu przystąpić 
do socjalizacji, zwłaszcza w domu 
z dziećmi. W tym samym dniu 
pozwalamy mu na nieskrępowa-
nie poruszanie się po wszystkich 
pomieszczeniach oraz zapoznać 
się z wszystkimi domownikami. 
Od początku przyzwyczajamy go 
do przygotowanego wcześniej le-
gowiska, karmimy w tym samym 
miejscu, o jednakowych porach, 
z jednego naczynia. Umożliwiamy 
mu kontakt z dziećmi, które powin-
ny dotykać go, brać na ręce, pielę-
gnować. W ten sposób zawiąże się 
pomiędzy nimi przyjaźń, a gdy do-
rośnie, na pewno otoczy je opieką. 
Należycie wychowany bernardyn 
nie wyrządzi dziecku krzywdy, nie 
skłoni go do tego nawet natarczywe 
zachowanie najmłodszego członka 
„stada”, jest bowiem na tyle silnym 
i cierpliwym czworonogiem, że 
w łagodny sposób zmusi dziecko 
do przerwania dokuczliwego za-
chowania. Jednak przedtem należy 
nauczyć właściwego postępowania 
dzieci w kontaktach z tym olbrzy-
mem i w pierwszych miesiącach 
zwracać na to uwagę. Można go 

trzymać przez cały rok na dworze, 
ale najlepiej się czuje w mieszkaniu 
z bliskimi mu osobami. Jeśli prze-
znaczymy go do towarzystwa, nie 
ma sensu kwaterować go w kojcu. 
Ten pies jest drogi w utrzymaniu, 
dlatego należy brać pod uwagę 
własne możliwości finansowe. 
Jego wadą jest to, że nadmiernie 
się ślini, ma skłonność do zapalenia 
spojówek oraz do zaburzeń układu 
krążenia w upalne dni i pod wpły-
wem stresu. Nie potrzebuje dużo 
ruchu, wystarczą mu spokojne 
spacery. W miejsca publiczne nie 

Łagodny, wierny i uczuciowy

Historia
Ojczyzną tego olbrzymiego psa 

jest Szwajcaria. Prawdopodobnie 
wywodzi się z molosów, które prze-
kroczyły Alpy wraz z legionami 
rzymskimi przed dwoma tysiąca-
mi lat. Nie wiemy, kiedy pierwsze 
egzemplarze tej rasy dotarły do 
schroniska św. Bernarda, gdzie 
zostały przygarnięte przez mni-
chów. Niektóre kroniki podają, że 
psy te pojawiły się w początkach 
XI wieku i zostały wykorzystane 
do pilnowania klasztoru. Od XVII 
wieku zaczęto je przyuczać do rato-
wania zaginionych ludzi w górach. 
Bernardyn imieniem Barry w XIX 
wieku, ocalił w górach życie 40 
ludziom, dlatego stoi wypchany 
w muzeum berneńskim. Obecnie 
pies ten jest popularny w wielu 
krajach Europy.

powinny raczej wyprowadzać go 
dzieci, ponieważ jest zbyt silny, by 
mogły zapanować nad nim w każ-
dej sytuacji. Nie ma ograniczeń co 
do jego posiadania, praktycznie 
może go mieć każdy bez względu 
na doświadczenie. Nie powinien 
trafić w ręce apodyktycznego 
przewodnika. Należy mu często 
przemywać oczy, a długi włos sys-
tematycznie szczotkować.

Artur Wach, kontakt do autora 
w celu indywidualnych porad pod 
numerem 604 328 544.

Na cztery łapy... BERNARDYN, cz. 1
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- Tato daj mi dychę, a powiem 
ci co mówi listonosz do mamu-
si kiedy jesteś w pracy. - mówi 
Jasio. 
Ojciec daje synowi dychę: 
- No co mówi? 
- Dzień dobry, poczta do pani.

Smutny facet siedzi w barze. 
Barman pyta go, dlaczego jest 
taki przybity. Pokłóciłem się 
z żoną i powiedziała, że przez 
miesiąc się do mnie nie ode-
zwie. No i co z tego? Dzisiaj mija 
miesiąc...

Łapie gość złotą rybkę. Ta mówi:
- Puść mnie, a spełnię twoje jed-
no życzenie!
- OK! Chcę najnowszego merce-
desa!
- A jak wolisz: za gotówkę czy 
na raty?
- A ty jak wolisz: na olejku czy na 
masełku? 

Siedzi facet nad stawem i łowi 
ryby. W pewnym momencie 
wynurza się żaba i pyta:
- Proszę Pana, czy ja mogłabym 
wejść na spławik i skoczyć do 
wody?
- A skocz sobie - odpowiada fa-
cet.
Żaba skoczyła, a facet dalej łowi 
ryby. Po chwili żaba znowu się 
wynurza i pyta:
- Proszę Pana, a czy ja mogła-
bym jeszcze raz wejść na spła-
wik i skoczyć do wody?
- No, skocz sobie - odpowiada 
już podirytowany facet.
Żaba skoczyła, a facet dalej łowi 
ryby. Po chwili żaba znowu się 
wynurza i pyta:
- Proszę Pana, a czy ja mogła-
bym... - widzi wkurzenie faceta, 
więc kończy
- ...usiąść koło Pana?
- A siadaj - odpowiada facet.
Żaba siada koło faceta, a ten da-
lej łowi ryby. Siedzą tak sobie w 
milczeniu, aż ze stawu wynurza 
się druga żaba i pyta:
- Proszę Pana, czy ja mogłabym 
wejść na spławik i skoczyć do 
wody?
Na to pierwsza żaba:
- Won! Dobrze mówię, proszę 
Pana? RE

KL
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KĄCIK
KAROLA S. 

Prelekcja nosiła tytuł „Jak dawniej Księżanki modziły”. Nazwa 
Księżanki pochodzi od mieszkanek Księstwa Łowickiego, a mody to 
kolory w stroju łowickim. Prelekcja poświęcona była modzeniu, czyli 
zmianom zachodzącym w stroju ludowym, wprowadzaniu nowych 
kolorów i elementów w ubiorze na przestrzeni kilkudziesięciu lat. 

W trakcie wykładu można było posłuchać m.in. o elementach stroju, 
jak zmieniał się wygląd stroju, jak farbowano ubrania, o tradycjach 
łowickich oraz publikacjach i badaniach nad strojem okolic Łowicza. 
Przy tym temacie nie mogło zabraknąć wspomnienia o działaczce 
społecznej i miłośniczce regionu Anieli Chmielińskiej, która w okresie 
międzywojennym badała i zbierała stroje łowickie, chcąc w ten sposób 
zachować od zapomnienia tradycję, tworząc jednocześnie podwaliny 
Muzeum w Łowiczu.

k

Na ludową nutę
W ramach cyklu „Et-

no-muzeum” 27 listo-
pada w Muzeum Ziemi 
Wałeckiej odbyła się pre-
lekcja poświęcona stro-
jom ludowym w regionie 
łowickim. Prelegentem 
była Marianna Mońka 
z Muzeum w Łowiczu.

Tym razem tematem przewodnim, organizowanego przez PWSZ w Wał-
czu wydarzenia, były andrzejki. Na zaproszonych gości czekały nie tylko 
piękne dźwięki przygotowane przez Jolantę i Marka Giłków, ale także szereg 
andrzejkowych atrakcji zorganizowanych przez pracowników Państwowej 
Wyższej Szkoły Zawodowej w Wałczu. 

Bohaterem lirycznym koncertu była wyimaginowana postać Andrzeja, 
wokół którego snuła się powieść oraz tematyka piosenek. Oprócz J. i M. 
Giłków na scenie wystąpili Natalia Kędzierskia, Paulina Lewandowska, 
Paulina Kołodziejczyk, Diana Jackowska, Barbara Śliwińska, Kalina Przy-
wecka, Patryk Wendlandt, Patryk Piesiak i Paweł Zieliński.    

Na gości czekały ciasta, przygotowane przez pracowników oraz jabłka 
z wróżbami. Możliwe było tradycyjne lanie wosku oraz poznanie szczę-
śliwych liczb. Andrzejkowy nastrój budowała okolicznościowa dekoracja 
przygotowana przez studentów i pracowników PWSZ. 

M. Wysocki

Muzyczne 
andrzejki

Każdy kolejny kon-
cert w „Salonie mu-
zycznym pod filarami” 
pokazuje, że jest to im-
preza mocno wpisana 
w życie kulturalne lo-
kalnej społeczności.
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KINO TĘCZA

Centrum Informacji 
Turystycznej 

czynne:
wtorek – piątek 

od godz. 10:00 – 17:00
sobota od godz. 09:00 – 16:00

Szczegółowe informacje odnośnie 
wszystkich imprez, zajęć, warsztatów 

oraz kółek zainteresowań będzie 
można uzyskać w Centrum Informacji 

Turystycznej  
i Kulturalnej (hol WCK) 

pod nr tel. 67 381 95 60 
lub na stronie internetowej 

www.wck.info.pl

02 – 08.12.2016 r.
 „Trolle” 

godz. 16:00
/prod. USA/cena biletu 13 zł/

02 – 08.12.2016 r. 
„Doktor Strange” 

godz. 17:45 dubbing, 
20:00 napisy

prod. USA/cena biletu 16 zł
09 – 14.12.2016 r.

„Zły Mikołaj2”
 godz.  17:45

prod. USA/cena biletu 16 zł
09 – 14.12.2016 r.

 „Światło między oceanami” 
godz. 20:00

/prod. USA, Nowa Zelandia/
cena biletu 16 zł/

09.12.2016 r. godz. 18:00
Filharmonia Koszalińska 

„Skrzypek na dachu” 
/sala widowiskowa/

cena biletów 50 zł i 60 zł/
10.12.2016 r. godz. 11:30
Wigilia Miejska – Mikołajki-
wspólne ubieranie choinki na 
Placu Wolności, przemarsz do

WCK/
11.12.2016 r. godz. 20:00
Kabaret Piotr Bałtroczyk – 
TYLKO DLA DOROSŁYCH

 /sala widowiskowa/
cena biletów 60 zł/

21.01.2017 r. godz. 17:00
Koncert Wiedeński 
– Kameralny Zespół 

Straussowski /wybitni soliści 
polskich scen muzycznych

 /sala widowiskowa/ 
bilety w cenie 65 zł/

28.01.2017 r. godz. 18:00
  Marek Piekarczyk akustycznie 
/ sala widowiskowa/ bilety w 

cenie 50 zł i 40 zł/ 

Podczas gali będzie można usłyszeć fantastycznych solistów 
operowych. Towarzyszyć im będą wybitni, polscy kameraliści mło-
dego pokolenia, występujący na co dzień z najlepszymi orkiestrami 
i dyrygentami w Polsce i Europie. Na scenie pojawią się laureaci 
międzynarodowych konkursów muzycznych, wirtuozi skrzypiec, 
fortepianu, wspaniali soliści polskiej estrady. Zabrzmią najwięk-
sze przeboje króla walca - Johanna Straussa, nie zabraknie także 
popisowych arii z najsłynniejszych operetek „Zemsta nietoperza”, 
„Baron cygański”, „Wesoła Wdówka”, „Księżniczka Czardasza” 
oraz „Kraina Uśmiechu”. Publiczność usłyszy m.in.: „Nad Pięk-
nym Modrym Dunajem”, Arię Barinkaya „Wielka sława to żart”,  
„Usta milczą dusza śpiewa” czy polkę „Tritsch- Tratsch”.  
Koncert programowo nawiązywał będzie do tradycyjnych gali 
i noworocznych koncertów, odbywających się w Wiedniu. 
Bilety 65 zł: Centrum Informacji Turystycznej
(Plac Zesłańców Sybiru 3) 
rezerwacje: (0-67) 381 95 60, grupy: 504 091 909 
bilety online: www.ebilet.pl, www.eventim.pl 
oraz w sieciach: Empik, Media Markt, Media Expert, Saturn

Zaproszenie na koncert
21 stycznia o godzinie 17:00 w Wałeckim Centrum 

Kultury odbędzie się Noworoczny Koncert Wiedeński. 

Bal Seniora odbył się 29 listopa-
da w Klubie Brygady WD WKPW 
w Wałczu i rozpoczął pokazem 
walca w wykonaniu seniorek trenu-
jących pod kierunkiem Danuty An-
tosz, po czym wszyscy uczestnicy 
odtańczyli poloneza. W pierwszej 
parze szli Danuta Antosz i starosta 
Bogdan Wankiewicz.

Bal był podsumowaniem projek-
tu „Wałecki Ośrodek Aktywnego 
Seniora”, który realizowany był od 
maja br. i polegał na organizacji 
kilkudziesięciu różnych działań 
dla seniorów. W ramach projek-
tu przez pół roku odbywały się 
m.in. zajęcia taneczne, aerobik, 
zajęcia na pływalni, wyjazdy tu-

Seniorzy chcą być aktywni
Ponad dwieście osób bawiło się na balu, który był 

podsumowaniem projektu „Wałecki Ośrodek Aktywnego 
Seniora” realizowanego ze środków Ministerstwa Ro-
dziny, Pracy i Polityki Społecznej i powiatu wałeckiego. 
Wartość projektu to ponad 250 tysięcy złotych.

rystyczne, spływy kajakowe, rajdy 
piesze, wycieczki rowerowe oraz 
konferencja „Aktywność fizyczna 
osób starszych” i dwie Senioriady 
w Tucznie i na terenie COS OPO 
na Bukowinie. Aktywność senio-
rów była bardzo duża.

- W proponowanych zajęciach 
udział wzięło ponad trzysta osób, 
co znaczy, że seniorzy bardzo 
chętnie w nich uczestniczą. Gdy 
pisałem pierwsze projekty dla se-
niorów na zajęcia przychodziły po 
2-3 osoby, potem grupki stawały 
się coraz większe, przyjaźnie coraz 
ściślejsze i dzisiaj zawsze mamy 
komplet, a zdarza się, że brakuje 
miejsc na poszczególne zajęcia. Są 
chętni, angażują się w działania, 
chcą i potrafią się integrować - 
mówi autor projektu Arkadiusz 
Szczerbo-Niefiedowicz z wałec-
kiego Starostwa.

W ramach projektu przed balem 
na uczestników czekały wizyty 
u kosmetyczki i fryzjera. Chętnych 
nie brakowało.

- Bardzo się cieszę, że mogłam 
skorzystać z wizyty u fryzjera i u 
kosmetyczki, czuję się wspaniale 
i myślę, że to świetny pomysł, że-
byśmy poczuli się piękni, młodzi 
i dobrze się bawili - śmieje się 
pani Elżbieta.

- Czas spędzam aktywnie, ale 
spokojnie, więc bardzo chętnie 
z koleżankami maszerowałyśmy 
z kijkami. Takie projektu dla se-
niorów to świetny pomysł i bardzo 
potrzebny - dodaje pani Teresa.

- Jestem aktywnym seniorem 
- żartuje pan Andrzej. - Brałem 
udział w Senioriadzie i konferencji. 
To była doskonała okazja do spo-
tkania z seniorami z różnych miast, 
nawiązania nowych znajomości, 
rozmów o problemach z jakimi 
się borykają i o tym, jak inni na co 
dzień spędzają wolny czas.

W trakcie balu wybrano Króla 
i Królową Balu, był walczyk cze-
koladowy oraz pokaz tańca w wy-
konaniu grupy Lady Show pod 
kierunkiem Danuty Antosz, która 
w miniony weekend zdobyła II 
wicemistrzostwo na Mistrzostwach 
Świata World Dance Champion-
ship w czeskim Liberec.

ks
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PRAWNIK RADZI URLOP WYPOCZYNKOWY (cz. 3) Za co wolne? 
przypadkach ustawodawca dał nam 
możliwość usprawiedliwionego 
zwolnienia się od wykonywania 
obowiązków pracowniczych.

Wolne krwiodawcy i w razie 
zajęć dydaktycznych

Pracodawca jest obowiązany 
zwolnić od pracy pracownika bę-
dącego krwiodawcą na czas ozna-
czony przez stację krwiodawstwa 
w celu oddania krwi. Pracodawca 
jest również obowiązany zwolnić 
od pracy pracownika będącego 
krwiodawcą na czas niezbędny do 
przeprowadzenia zaleconych przez 
stację krwiodawstwa okresowych 
badań lekarskich, jeżeli nie mogą 
one być wykonane w czasie wol-
nym od pracy.

Dodatkowo wolne uzyska 
pracownik, który przeprowadza 
zajęcia dydaktycznych w szko-

le zawodowej, w szkole wyż-
szej, w placówce naukowej 
albo w jednostce badawczo-
-rozwojowej. W takim przy-
padku przewidziane zostało 
jednak ograniczenie wymiaru 
takiego urlopu- łączny wymiar 
zwolnień z tego tytułu nie może 
przekraczać 6 godzin w tygodniu 
lub 24 godzin w miesiącu.

Wreszcie pracodawca jest 
również obowiązany zwolnić 
od pracy pracownika będącego 
członkiem rady nadzorczej (jeże-
li ta działa u zatrudniającego go 
pracodawcy) na czas niezbędny 
do uczestniczenia w posiedze-
niach tej rady.

Inne szczególne przypadki
Ponadto ustawodawca zbior-

czo ustalił następujące przyczyny 
obowiązkowego zwolnienie pra-
cownika od świadczenia pracy:

1) dla pracownika będącego 
członkiem ochotniczej straży 
pożarnej - na czas niezbędny do 
uczestniczenia w działaniach 
ratowniczych i do wypoczynku 
koniecznego po ich zakończeniu, 
a dodatkowo - w wymiarze nie 
przekraczającym łącznie 6 dni 
w ciągu roku kalendarzowego - 
na szkolenie pożarnicze;

2) dla pracownika będącego ra-
townikiem Górskiego Ochotnicze-
go Pogotowia Ratunkowego - na 
czas niezbędny do uczestniczenia 
w akcji ratowniczej i do wypoczyn-
ku koniecznego po jej zakończeniu;

3) dla pracownika będącego 
członkiem doraźnym Państwo-
wej Komisji Badania Wypadków 
Kolejowych- na czas wyznaczenia 
przez przewodniczącego Państwo-
wej Komisji Badania Wypadków 
Kolejowych do udziału w postę-
powaniu;

W tym tygodniu po raz ostatni 
zajmiemy się kwestiami urlopu 
okolicznościowego regulowany-
mi w Rozporządzeniu Ministra 
Pracy i Polityki Socjalnej z 15 
maja 1996 r. w sprawie sposobu 
usprawiedliwiania nieobecności 
w pracy oraz udzielania pracow-
nikom zwolnień od pracy (Dz.U. 
z 1996 nr 60, poz. 281 z późn. zm.). 
Zobaczmy więc w jakich jeszcze 

4) dla pracownika będącego 
członkiem ochotniczej drużyny ra-
towniczej działającej w brzegowej 
stacji ratowniczej Morskiej Służ-
by Poszukiwania i Ratownictwa 
„Służba SAR” - na czas niezbędny 
do uczestniczenia w akcji ratowni-
czej i do wypoczynku koniecznego 
po jej zakończeniu oraz na czas 
udziału w szkoleniach organizo-
wanych przez Morską Służbę Po-
szukiwania i Ratownictwa;

5) dla pracownika na czas wy-
konywania obowiązku świadczeń 
osobistych, w trybie i na warun-
kach przewidzianych w odręb-
nych przepisach.

radca prawny 
Marcin Machyński
kancelaria.walcz@gmail.com

KĄCIK KONSUMENTA

 
Szanowni Czytelnicy, powoli 
zaczyna się szał świątecznych 
zakupów i pożyczania pieniędzy 
na ich sfinansowanie. Możliwo-
ści „zdobycia” gotówki jest bez 
liku. W prasie, telewizji i na ulicy 
można znaleźć wiele ofert poży-
czek, które proponują instytucje 
finansowe nie będące bankami, 
obiecując jednocześnie minimum 
formalności i nie sprawdzanie 
zdolności kredytowej.

Zatem uważajmy od kogo 
pożyczamy, zwłaszcza gdy: 
- firma domaga się wpłacenia pie-
niędzy przed podpisaniem umo-
wy, np. jako prowizję za kredyt, 
- pożyczkodawca nie zga-
dza się na wzięcie umowy 
do przeczytania w domu. 
W tej  sytuacji radzę nie korzy-
stać z usług takiej instytucji. 
Jeżeli potrzebujemy niewielkiej 
kwoty, możemy skorzystać z tzw. 
kredytu w koncie powiązanym 
z własnym ROR-em. Polega on 
na tym, że bank „dodaje” do na-
szego rachunku ustaloną kwotę, 
z której możemy dowolnie ko-
rzystać. Wysokość takiego za-

silenia konta zależy od naszych 
zarobków, natomiast odsetki są 
naliczane od wykorzystanej sumy. 
Na spłatę kredytu mamy rok. 
Przy potrzebie pożyczenia więk-
szych kwot warto przejrzeć oferty 
różnych banków i porównać je ze 
sobą. Szczególnie należy zwrócić 
uwagę na: wymaganą wysokość 
zarobków, okres kredytowania, 
wysokość marży bankowej, wy-
sokość prowizji za udzielenie kre-
dytu, wysokość oprocentowania 
w skali roku, możliwość skorzy-
stania z karencji w spłacie kapitału 
lub kapitału i odsetek kredytowych, 
wymagane zabezpieczenia. Rzeczą 
bardzo ważną jest wiedza o cał-

kowitym koszcie kredytu-wtedy 
dokładnie wiemy ile musimy do-
płacić do otrzymanej kwoty kredy-
tu. W umowach kredytowych jest 
to pokazane  jako tzw. rzeczywista 
roczna stopa procentowa (RRSO). 
Każdy bank ma obowiązek poda-
nia całkowitego kosztu kredytu. 
Zatem nie bierzmy dosłownie tego 
czym kuszą nas banki w rekla-
mach. Podawane oprocentowanie 
jest nominalne a nie rzeczywiste. 
Pamiętajmy! Mamy prawo w ciągu 
14 dni odstąpić od umowy kredy-
tu bez podania przyczyny. Jeżeli 
pieniądze zostały już przelane na 
nasz  rachunek bankowy, musimy 
zwrócić je bankowi bezzwłocznie, 

ale nie później niż w terminie 30 
dni od odstąpienia od umowy. 
Do tej kwoty należy doliczyć 
odsetki za okres od dnia wypła-
ty do dnia spłaty zobowiązania. 
W trakcie przedświątecznych za-
kupów nie traćmy zdrowego roz-
sądku i szukając dodatkowych 
środków finansowych, uważajmy 
od kogo pożyczamy i obowiązko-
wo czytajmy to, co podpisujemy. 
Życzę udanych zakupów i prze-
myślanych decyzji kredytowych.
 
Mieczysława Łukaszewicz, 
prezes wałeckiego oddziału 
Federacji Konsumentów 

Kredyty na święta

Dom Imprezowy PRL to był 
genialny pomysł. Na otwarcie 
zaproponowaliśmy mieszkańcom 
Andrzejki, które okazały się sukce-
sem. Mieliśmy komplet klientów, 
którzy bardzo dobrze się bawili. 
Imprezowiczom zapewniliśmy: 
odpowiedni wystrój sali, muzy-
kę, pyszne jedzenie, stroje obsługi 
i cały klimat w stylu PRL-u. Była 
nawet w oryginalnych butelkach 
oranżada, szary papier w toalecie, 
a przed wejście stał historyczny 
model samochodu Warszawa. Im-
prezę Andrzejkową zakończyliśmy 
po czwartej nad ranem. Wszyscy 
byli bardzo zadowoleni, a to do-
piero początek.

Zamierzamy się bardziej za-
angażować w to miejsce. Widać, 
że jest taka potrzeba. Będziemy 
zwiększać dekorację o różne ga-
dżety z okresu PRL-u. Ludzie przy-
chodząc do nas, będą się przenosić 
w czasie i co najważniejsze bardzo 
dobrze się bawić w świetnym kli-
macie. Mieszkańcy, a także tury-
ści, o których myślimy, potrzebują 
takich nietypowych atrakcji. Dom 
Imprezowy PRL będzie je zapew-
niał. To miejsce zwiększy atrakcyj-
ność naszego wspaniałego regionu.

Będziemy organizować nie tyl-
ko cykliczne imprezy okoliczno-
ściowe, ale także wesela, komunie, 
chrzciny, imieniny, urodziny, oraz 

nietypowe imprezy firmowe, ju-
bileusze, bankiety różne zabawy 
taneczne, grillowane imprezy na 
powietrzu, bankiety, bale, stud-
niówki, połowinki oraz oczywi-
ście dansingi i inne imprezy na 
specjalne zamówienie, które będą 
dostosowane do potrzeb i oczeki-
wań naszych klientów.

Następna impreza, jaką szyku-
jemy to oczywiście Sylwester. Na 
powitanie Nowego Roku dla tych, 
którzy będą bawić się w Domu 
Imprezowym PRL, przewidujemy 
jeszcze większe atrakcje. Zapew-
nimy prawdziwie sylwestrową 
atmosferę w ciekawym miejscu 
oraz bogate menu, które zapewni 
Restauracja Blue Moon. Zapra-
szam wszystkich do polubienia 
naszego profilu na www.facebook. 

com/DomImprezowy PRL, gdzie 
będziemy na bieżąco publikować 
naszą ofertę.

Bilety na Sylwestra mamy już 
w sprzedaży. Gwarantujemy do-
brą zabawę i zapraszamy do nas. 
Szczegółowe informacje i zapisy 
pod numerem telefonu 

672 583 131. Jest dużo chętnych, 
więc warto się szybko decydować, 
bo ilość miejsc jest ograniczona.

Jacek Brusiło
Pierwszy Sekretarz Domu Im-

prezowego PRL

Dom Imprezowy PRL otwarty!
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Z poślizgiem, ale zaczęła się zima. Śnieg i lód to zjawiska coraz rzadsze, więc tym 
łatwiej zapomnieć, jak bezpiecznie poruszać się w niesprzyjających warunkach. Mo-
toMagazyn przypomina więc kilka podstawowych zasad zimowej jazdy.

Wolno przyspieszaj, powoli hamuj: to najlepsza metoda na zachowanie przyczepno-
ści. Nie śpiesz się i pozwól sobie na spokojne, stopniowe wyhamowanie. Pamiętaj, na 
oblodzonej drodze wszystko zajmuje więcej czasu.

Jedź powoli: nawet, jeśli uda Ci się solidnie rozpędzić, zatrzymanie może nie być 
takie proste. Dostosuj prędkość do warunków i weź pod uwagę to, że droga hamowa-
nia może wydłużyć się kilkakrotnie.

Zachowaj dystans: dwu, trzykrotnie większa odległość od samochodu jadącego 
przed Tobą to gwarancja uniknięcia problemów w momencie, gdy okaże się, że musi-
cie się gwałtownie zatrzymać.

Poznaj swoje hamulce: Jeśli masz ABS i musisz szybko zmniejszyć prędkość, moc-
no naciśnij pedał hamulca – wibracje pod stopą to norma, gdy system się aktywuje. 
W samochodzie bez ABS-u hamuj pulsacyjnie, zmniejszając nacisk w momencie, gdy 
poczujesz, że blokują się koła.

Nie zatrzymuj się, jeśli nie musisz: ruszanie wymaga znacznie większego zachodu, 
niż utrzymanie samochodu w ruchu – szczególnie na lodzie. Jeśli możesz zwolnić tak, 
by obyć się bez całkowitego zatrzymania na skrzyżowaniu – zrób to. Złym pomysłem 
jest również zatrzymywanie się, gdy jedziesz pod górę. Jeśli coś sprawia więcej pro-
blemu, niż ruszanie na lodzie, to jest to ruszanie na lodzie pod górę...

Nie atakuj górki gazem: w zimę może się to skończyć buksującymi kołami. Nabierz 
prędkości przed wzniesieniem i pozwól na to, by samochód „wtoczył się” pod górę. 
Na szczycie zredukuj prędkość i ostrożnie zjedź ze zniesienia.

Zostań w domu: czasami po prostu warto się poddać. Jeśli wiesz, że warunki są zbyt 
trudne, daj sobie spokój. Nie dojechać to zawsze lepiej, niż nie dojechać i rozbić sa-
mochód...

eMU
źródło: AAA

Jazda zimowa
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Jesień i zima mogą być trudne do znie-
sienia. Szczególnie bez ogrzewania. Bez 
odpowiedniej instalacji jesteśmy skazani 
na prowizoryczne rozwiązania korzystające 
z energii elektrycznej. Jak wykorzystać je 
tak, by nie zmarznąć, ale też nie zbankru-
tować?

Ciepło pilnie poszukiwane
Grzejniki i promienniki
Wybór jest spory, ale w grę wchodzą głównie 

grzejniki konwektorowe,  radiacyjne, olejowe 
i promiennikowe. Wszystkie wykorzystują 
energię elektryczną, ale różnią się sposobem 
działania. Te pierwsze są bardzo ekonomiczne 
(jak na urządzenia elektryczne) i nadają się do 
pomieszczeń o wysokiej wilgotności powietrza. 
Grzejniki radiacyjne wykorzystują zjawisko 
konwekcji. Zapewniają komfort cieplny na 
poziomie tradycyjnego ogrzewania central-
nego, nie wysuszając powietrza. Olejowe są 
z kolei świetnym rozwiązaniem dla alergików, 
starszych osób i rodzin z małymi dziećmi – nie 
spalają kurzu i nie wysuszają powietrza. 

Promienniki ciepła przetwarzają energię 
elektryczną w promieniowanie podczerwone, 
dzięki czemu przekazują ciepło bezpośrednio 
do ciał stałych. Pozwala to na efektywne wyko-
rzystanie prądu. Energia elektryczna, za którą 
płacimy, nie „ucieka” w powietrze, ale służy 
wyłącznie zapewnieniu komfortu cieplnego. To 
rozwiązanie najlepiej sprawdza się w dużych, 
wysokich pomieszczeniach, przynosząc spore 

oszczędności. Wadą tego rozwiązania jest 
konieczność umieszczenia promiennika 
w bezpośrednim sąsiedztwie ogrzewanej 
osoby (tak samo jak w przypadku pilota do 
telewizora wykorzystującego promienie IR, 
grzejnik musi „widzieć się” z miejscem, 
do którego dostarcza ciepło).

Promiennik jest najdroższy w zakupie, 
ale niweluje tę różnicę poprzez niższe 
zużycie prądu. Inne rodzaje grzejników 
charakteryzują się mocą 1-2 kilowatów, 
podczas gdy promienniki zadowalają się 
zużyciem w granicach kilkuset watów. 
Prawdziwa różnica w kosztach eksploatacji 
zależy jednak od wielu czynników – wiel-
kości pomieszczenia, szczelności okien, 
rodzaju ocieplenia, itp.. Przed podjęciem 
ostatecznej decyzji warto skonsultować 
się więc z ekspertem.

Nie ma ciepła bez ocieplenia
Nie należy zapominać o tym, jak istotne 

są straty cieplne związane z nieszczelnymi 
drzwiami czy brakiem ocieplenia budyn-
ku. Sam zakup gumowanych rolet może 

sprawić, że poczujemy odrobinę więcej ciepła. 
Oczywiście wtedy, gdy wcześniej zadbamy 
o choćby najprostszy grzejnik elektryczny.

J.G.
Źródło: czysteogrzewanie.pl; 

zdjęcie: Ashley Pomeroy

https://en.wikipedia.org/wiki/User:Ashley_Pomeroy
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W Bydgoszczy 25 i 26 listopada 
spotkały się reprezentacje czterech 
województw: pomorskiego, kujaw-
sko-pomorskiego, wielkopolskiego 
i zachodniopomorskiego. W kadrze 
naszego województwa klas trzecich, 
prowadzonych przez Tomasza Nitzle-
ra i wałecką trenerką Krystynę Fili-
piak wystąpiły Zofia Szczotkiewicz, 
Marika Żukowska, Kaja Krasoń i  
Michalina Stach, a w klasach pierw-
szych Daria Dunaj.

Turniej, któremu przyglądali się 
szef projektu SOS Waldemar Wspa-
niały oraz szef szkolenia Zbigniew 
Krzyżanowski, miał na celu wyło-
nienie kadry makroregionu północ 
na przyszłoroczny ogólnopolski tur-
niej talentów.

Nasze reprezentacje zajęły: klas I i 
II trzecie miejsce, klas III pierwsze, 
a klas I LO drugą lokatę. W sumie 
reprezentacja województwa zachod-
niopomorskiego uplasowała się na 
pierwszym miejscu.

Do szerokiej kadry makroregionu 
powołano  Zofię Szczotkiewicz, Kaję 
Krasoń i Darię Dunaj.

Oprac. p

Turniej talentów
Podczas makroregionalnego 

turnieju talentów dla kadr woje-
wódzkich siatkarskich ośrodków 
szkolnych w reprezentacji naszego 
regionu wystąpiło pięć zawodni-
czek z wałeckiego SOS-u.

Wydarzenie odbywało się na warszaw-
skim Torwarze, uczestnikami byli ucznio-
wie szkół i przedszkoli. Dzieci ćwiczyły 
szybkość, grę zespołową i celność, biorąc 
udział w konkurencjach nawiązujących 
do piłki ręcznej. Atrakcjami dla dzieci 
okazały się nie tylko zabawy, ale także 
zdobywanie autografów m.in. Tomasza 
Majewskiego, Piotra Małachowskiego czy 
Otylii Jędrzejczak. Na Torwarze pojawiło 
się około pięciu tysięcy dzieci, co pomo-
gło pobić rekord Guinessa w największej 
liczbie osób grających w piłkę ręczną. 

Oprac. mk

Największa lekcja 
WF-u

22 i 23 listopada grupa wo-
lontariuszy z Wałcza skupiona 
w Centrum Wolontariatu Sporto-
wego pomogła w koordynowaniu 
największej lekcji wychowania 
fizycznego, zorganizowanej przez 
Artura Siódmiaka. 

27 listopada rywalizujący w lidze 
ZZPN trampkarze (rocznik 2002) grali 
na wyjeździe z AP Szczecinek/Błonie 
Barwice i pewnie pokonali rywali 5:0. 
Natomiast ich młodsi koledzy uczestni-
czący w rozgrywkach wojewódzkiej ligi 
(rocznik 2003 i młodsi) wygrali z tym 
samym przeciwnikiem 2:0. Tym samym 
chłopcy ze starszego rocznika zapewnili 
sobie prawo gry w rundzie wiosennej 
w grupie, która będzie walczyć o osta-
teczne zwycięstwo w lidze.

W roczniku 2020, którego szkole-
niowcem jest Wiktor Ptak, występowali: 
Bartłomiej Jurek, Rafał Kasielski, Mate-
usz Kijo, Patryk Kitowicz, Eryk Kubiak, 
Jakub Kuternowski, Jakub Kuzio, Michał 
Lewczuk, Mateusz Mańko, Hubert My-
słowiecki, Jakub Palmowski, Aleksander 

Ostatnie spotkania trampkarzy
Młodzi piłkarze MUKS Orzeł 2010 wygraną w ostatnich spotka-

niach zakończyli jesienne rozgrywki w lidze trampkarza i trampka-
rza młodszego.

Polewczak, Vincenzo Riccio, Wojciech 
Suślik, Jakub Wilczyński, Bartosz Woj-
ciechowski i Miłosz Ptak.

Natomiast w roczniku 2003 wy-
stępowali prowadzenie przez Marka 
Skonieczkę: Bartosz Marcinkowski, 
Krzysztof Kondarewicz, Filip Grabiec, 
Maciej Tomaszewski, Szymon Olesiń-
ski, Patryk Chorąży, Miłosz Siatkowski, 
Nikodem Kancerski, Marek Radecki, 
Damian Drzazga, Michał Dura, Gra-
cjan Brożek, Krzysztof Hnat, Maciej 
Kaczmarek, Adrian Lewandowski, Paweł 
Kisielewski, Krystian Kałandryk, Dawid 
Dzikowicz, Jakub Czerniewicz, Jakub 
Kraszkiewicz, Damian Ruszała, Szymon 
Łazuka i Jakub Młynarczyk.

Oprac. p
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